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Vážení spoluobčané, 
letošní jaro přineslo po dlouhé době počasí, na které jsme v minulosti byli zvyklí. 
Chladno a časté deště zabarvily přírodu do svěží zelené barvy s množstvím 
krásně kvetoucích stromů. Snad se vydaří i úroda. 

S přibývajícím teplem se vylepšuje i epidemiologická situace ve společnosti. Na 
základě této skutečnosti se členové zastupitelstva obce rozhodli uspořádat 
Karlovskou pouť v pravidelném termínu 7. a 8. srpna 2021. Opatření, která jsme 
nuceni učinit, budou především ve volném uspořádání stánků se zajištěním 
desinfekce. Dodržování rozestupů a shromažďování osob již bude na 
zodpovědnosti a opatrnosti samotných návštěvníků pouti. Snad nám bude přát i 
počasí a po roční přestávce zažijeme tradiční přátelskou atmosféru, na kterou 
jsme zvyklí. 

Investiční výstavba  
V měsíci dubnu byly zahájeny stavební práce na objektu 
bývalého obecního úřadu. Stavebními úpravami, které na 
základě soutěže provádí firma TESP Contract s.r.o. 
Vsetín, vznikne šest bytových jednotek včetně 
parkovacích míst. K dokončení by mělo dojít v závěru 
letošního roku. Stavba zatím probíhá bez větších 
komplikací a termín výstavby by měl být dodržen. Na 
začátku roku 2022 dojde k přidělení bytů vybraným 
zájemcům z řad uchazečů vedených v pořadníku bytů u 
obecního úřadu. 
O měsíc později započaly firmou TM Stav, spol. s r.o. 
Vsetín stavební úpravy pod názvem „Zpevněné plochy 
na p. č.3850/2, 3851/6, 3864/5 a p. č. st. 1059, k. ú. Velké 
Karlovice“. Jedná se o zpevnění povrchů parkoviště 
pomocí zámkové dlažby z východní a západní strany 
obecního úřadu, vybudování přístupových chodníků a 
obslužné komunikace k bytům a úřadu ze zadní strany 
budovy. Stavba bude dokončena do 31.7.2021 a je 
podpořena částkou 1 000 000,- Kč z Ministerstva pro 
místní rozvoj ČR. 

 

Před výše uvedenou stavbou jsme byli nuceni provést 
odvlhčení severní stěny budovy a její zabezpečení proti 
spodním vodám, které budovu dlouhodobě 
znehodnocovaly. Vzhledem k zaneseným (ucpaným) 
dešťovým kanalizacím jsme zajištění proti vlhkosti museli 
provést i z východní a částečně jižní strany budovy čímž 
se rozsah prací značně rozšířil. 

Miroslav Koňařík 

Rozkvetlé jaro v Karlovicích 

Úprava prostranství před obecním úřadem 

Rekonstrukce domu č.p. 70 



Jubilanti za II. čtvrtletí 2021 
80 let  
Jiřina Kořístková  
Aloisie Dukátová 
Marta Podešvová  
Theodora Frydrychová  
Pavla Wágnerová  
Jaroslav Kalus  
Jaroslav Dorňák  

85 let 
Marie Bartošková  
Jan Černošek  
Anna Vašutová  
90 let  
Miroslav Jurečka 
Více jak 90 let  
Jan Tomek 91 let 
Milada Seidlová 93 let 
Všem srdečně blahopřejeme! 

 

Program informačního centra a Karlovského muzea 
Červenec: Tak šel čas… 
         Výstava k 50.výročí založení Karlovského muzea 
         Valašské malířky 
         výstava v rámci 22. Malířských cest kolem Soláně                       
Srpen:      Fleret - koncert 6.8.2021 v 19.00, amfiteátr u muzea 
                   Karlovská pouť 7.- 8.8.2021   
Září:          Myslivecký den 26.9.2021 
                  Tradice a zvyky myslivosti - výstava 26.9.2021 

 

 
Akce IC Zvonice Soláň 
 
25. 6. 2021 Sečení lúk na Soláni  
26. 6. 2021  Malířské cesty okolo Soláně - Akad.                                                                                                                                                
   mal. Lojza Baránek, MgA. Kristýna       
  Fuksová                     
2. 7. 2021 - 8. 7. 2021 Malířská škola na Soláni 
14. 8. 2021  MFF Léto na Soláni, 
          Janáček na Soláni 
20.8. 2021   Aneta Langerová - koncert 

v amfiteátru Čarták na Soláni 
21. 8. 2021  Valašský salon výtvarných umělců 
 
 
Milí Karlovjané, 
Konečně jsme se po dlouhé zimě dočkali 
slunečného počasí, a hlavně taky otevření naší 
galerie. 

Připravili jsme pro Vás krásnou výstavu v rámci 
22.ročníku Malířských cest okolo Soláně. 
Krásné léto a těšíme se na Vás. 

Všem Vám přejeme, 
 aby Corona byla opět jen pivo, 
 aby slovo pozitivní znamenalo něco skvělého, 
 aby se testy dělaly jen ve škole, 
 aby se izolace dělala jen na domech, 
 aby se maska nosila jen na karnevalu, 
 a abychom si odstup udržovali jen od všeho      
zlého, a ne od sebe. 

Marcela Vajceová 
  

 

50 let muzea Velké Karlovice 
Milí občané, návštěvníci a nadšenci Velkých Karlovic, 

letos má naše obec důvod k oslavě. Tento rok je tomu totiž právě 50 let, co 
bylo založeno Karlovské muzeum v tzv. „kupeckém“ domě č. 267. Výstava 
fotografií „Tak šel čas…“ k tomuto výročí je pro vás přístupná v malé galerii 
Karlovského muzea do 19. 9. 2021. 

A teď něco málo z historie. Myšlenka na založení muzea ve Velkých 
Karlovicích vznikla již kolem roku 1938. Její uskutečnění prošlo mnohými 
překážkami. Avšak roku 1966, odkoupením prostorného domu rodu Barvičů, 
se idea o vlastním muzeu obce mohla stát skutečností. Nejvíce zásluh měl na 
tomto činu bývalý ředitel školy Jindřich Duda, který sám usiloval 
o vlastivědnou síň. Samotnému se mu podařilo nashromáždit sbírku 
regionální literatury, obrazů i praktických exponátů. Slavnostní otevření 
proběhlo 26. 6.1971. Muzeum bylo otevřeno přes letní sezonu až do 20. září 
1971, další rok se otevíralo 1. července 1972.  

Od roku 1971 uběhlo již 50 let a v muzeu se toho od té doby spoustu událo. 
Vystavovali zde umělci jako Ilja Hartinger, který graficky navrhl logo muzea, 
František Podešva, Karel Hofman, Marcela Hofmanová, Karel Langer, Alois 
Scheiderka a mnoho dalších. Postupem času se u budovy muzea začaly také 
uskutečňovat nejrůznější jarmarky, hrnčířské, řemeslné a řezbářské dny, 
vernisáže a vystoupení, které dodnes mají v Karlovicích svou tradici a rádi se 
na ně sjíždějí lidé z nejbližšího i vzdáleného okolí. 

My doufáme, že v této tradici budeme zase opět pokračovat dál a „život“ u 
muzea neustane. 

Děkujeme za vaši přízeň a podporu. 
Petra Kratochvílová 

 
Výkupna vonící novotou a bylinami 
Vzpomínáte si, jak jste jako dítko školou povinné museli přes léto nasbírat a nasušit předepsané množství léčivých rostlin? Nebo jak 
jste jako malí chodili s babičkou v létě na bylinky do čaje? Nyní máte možnost vrátit se do dětství, strávit čas v přírodě, a navíc si 
přivydělat. 
Firma LEROS, která se zabývá zpracováním bylin a výrobou čajů již od roku 1954, navazuje na dlouholetou tradici a od začátku července 
otevírá výkupnu bylin v lokálním obchodě ve Velkých Karlovicích, ve Dvoře u kříža (č.p. 1123). V obchůdku (výkupně) vám paní Křenková 
poradí, jak byliny sbírat a sušit. 

A jak se sběrem bylin začít? Nejdříve se podívejte na https://www.leros.cz/vykup-bylin, kde najdete informace o LEROS výkupnách, 
ale také aktuální výkupní ceníky se seznamem a cenou vykupovaných bylin. Cena vykupovaných bylin se pohybuje od 30 až po 2700 korun za 
kilogram. Výkupní cenu ovlivňuje náročnost sběru a také sesychací poměr. Kořen a oddenek totiž sesychá obvykle v poměru 1:3 až 1:4, nať a 
listy 1:5 až 1:6, ale květy 1:7 až 1:8. Nasbírat kilogram sušené hluchavky tak trvá zkušenému sběrači až 100 hodin. Po sběru následuje sušení, 
ke kterému je nejvhodnější suchá, dobře větraná půda nebo kůlna. Dejte však pozor, aby vaše byliny nezničily myši nebo další zvířata. Pro 
samotný sběr bylin nepotřebujete žádné speciální znalost nebo zkušenosti. Všechny byliny najdete popsané na https://www.leros.cz/herbar a 
případně se můžete poradit i v samotné výkupně.  

Společnost LEROS aktivně připravuje BIO certifikaci na volný sběr bylin. Vámi nasbírané volně rostoucí byliny v určených oblastech, 
například v okolí Velkých Karlovic nebo v blízkosti závodu v Ondrášově, tak mají vyšší kvalitu a také výkupní cenu.  

Byliny však nemusíte sbírat pouze ve volné přírodě, ale můžete se pustit do jejich pěstování. LEROS totiž podporuje pěstitele bylin, se 
kterými dlouhodobě spolupracuje. Pokud máte zájem začít se pěstování bylin věnovat, zastavte se ve výkupně nebo se obraťte rovnou na 
Viktora Vlče na 602 214 186, viktor.vlc@leros.cz. Můžete se poradit ohledně bylin, které by pro vás bylo nejvhodnější pěstovat s ohledem na 
půdu, strojové vybavení a možnosti sušení a také na odběru pěstovaných bylin.  

Vaše byliny ve výkupně pečlivě zkontrolují, otestují jejich kvalitu a následně jsou zpracovány ve výrobním závodě ve Strážnic i, v srdci 
jižní Moravy. Jejich vůně a blahodárných účinků si pak užijí zákazníci v léčivých i funkčních bylinných směsích i v čajích, které přinášejí harmonii 
a vyváženou chuť.  
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KARLOVSKÝ TROJLÍSTEK INFORMUJE 
Ruku v ruce s jarními měsíci přišlo 
bohužel i letos distanční 
vzdělávání, které bylo realizováno 
skrze webové stránky naší 
mateřské školy. Prostřednictvím 
jedinečného hesla se rodiče 
společně s dětmi přihlásili do 
skrytého účtu, kde měli k dispozici 
vzdělávací materiály. Náměty a 
inspirace zpracovávaly paní 
učitelky v rámci svých kmenových 
tříd. Děti, které v září odejdou do 
první třídy, měly účast na on-line 
vzdělávání povinnou. Vzdálený přístup byl umožněn do všech tříd, 
pokud měli rodiče čas a děti chuť, mohli se inspirovat a vypracovat si 
činnosti i z jiných tříd. Obzvláště u nejmladších dětí bylo potřeba 
zachovat si v rámci možností v on-line prostředí vizuální spojení 
s paními učitelkami, proto jsme přistoupili k natáčení videí 
s pohybovým, hudebním a dramatickým námětem. Abychom dětem 
ještě více zpestřili distanční vzdělávání, připravili jsme na školní 
zahradě velikonoční strom, kde si každé dítě mohlo za dodržení 
aktuálně platných vládních nařízení vyzvednout své velikonoční 
překvapení.  
Měsíc květen nebyl letos spojen pouze s časem lásky, ale také 
s dlouho očekávaným návratem všech dětí do škol. A tak na sebe 
nenechaly naše školní akce dlouho čekat. S rozvolněním opatření 
jsme pro děti ze třídy Včeliček a Motýlků připravili ve spolupráci 
s Malou technickou univerzitou projektové vzdělávání, při kterém byly 
hravou formou rozvíjeny jejich technické a logické dovednosti. Děti 
ze Včeliček se vžily do role stavitele mostů. Podle plánu stavěly pilíře 
pražského Karlova mostu, kde se naučily správně vázat jednotlivé 
kameny. Nejstarší děti zase dokázaly číst z technického výkresu 
zobrazující půdorys domu, postavily jak obvodové zdi, tak vnitřní 
příčky. Na základě těchto zkušeností získaly děti titul „Malý stavitel“ 
a „Malý architekt“. Do konce školního roku je čeká ještě další výzva, 
ve které budou podle technického výkresu zavádět do domu 
vodovod, kanalizaci a elektrickou energii. 

 

Den dětí jsme slavili téměř celý týden. V pohádkových maskách jsme 
si užili spoustu zábavy. Nakonec za námi přišla i Sněhurka, Karkulka 
a Vodník v podobě dětského míchaného drinku, který pro všechny 
děti připravil jako překvapení pan Petr Slovák z La Šišky. Také jsme 
se proměnili v malé indiány kmene Apačů. Za znění hlasitého 
indiánského pokřiku jsme se projížděli „na koních“ kolem týpí, 
nechyběl ani indiánský taneček doprovázený rytmem bubnů. 
V podobném tempu jsme si to namířili i k paní Růčkové do 
Restaurace U Muzea, která nás pozvala na její výtečnou točenou 
zmrzlinu. Také dětem věnovala spoustu sladkostí, a tak není divu, že 
jsme měli dost energie i na cestu zpět do školky. Pouze naše 
nejmladší děti se vezly vláčkem a autobusem. 
Zvláště v dnešní době je potřeba se umět na něco těšit. Ať už z toho, 
že se nám něco povedlo, nebo z něčeho nového. My se můžeme 
v novém školním roce 2021/2022 radovat z dvaadvaceti nových dětí, 
které se stanou součástí našeho kolektivu. A na co se těší deset 
našich předškoláků, kteří zanedlouho poprvé usednou do školních 
lavic? 

Esterka: „Na nové kamarády a na nové hračky 
 v družině.“ 

Eliška: „Až se naučím číst.“ 
Vojtík: „Nevím, na co se mám těšit.“ 
Ondrášek: „Na cvičení ve velké tělocvičně.“ 
Petřík: „Že se tam budu učit číst a psát.“ 
Kubík: „Na učení, hlavně na počítání.“ 
Pepík: „Na tělocvik – basketbal a skákání přes kozu.“ 
Adámek: „Tož na všechno učení a že se dozvím nové 

 věci.“ 
Tomášek: „Na fyziku.“ 

 
Na závěr bychom chtěli popřát budoucím prvňáčkům hodně školních 
úspěchů a neutuchající chuť po poznání.  Ostatním dětem, všem 
rodičům a čtenářům přejeme krásné, klidné a slunečné léto. 

Jana Maňáková 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



KARLOVSKÝ TROJLÍSTEK INFORMUJE 
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skrze webové stránky naší 
mateřské školy. Prostřednictvím 
jedinečného hesla se rodiče 
společně s dětmi přihlásili do 
skrytého účtu, kde měli k dispozici 
vzdělávací materiály. Náměty a 
inspirace zpracovávaly paní 
učitelky v rámci svých kmenových 
tříd. Děti, které v září odejdou do 
první třídy, měly účast na on-line 
vzdělávání povinnou. Vzdálený přístup byl umožněn do všech tříd, 
pokud měli rodiče čas a děti chuť, mohli se inspirovat a vypracovat si 
činnosti i z jiných tříd. Obzvláště u nejmladších dětí bylo potřeba 
zachovat si v rámci možností v on-line prostředí vizuální spojení 
s paními učitelkami, proto jsme přistoupili k natáčení videí 
s pohybovým, hudebním a dramatickým námětem. Abychom dětem 
ještě více zpestřili distanční vzdělávání, připravili jsme na školní 
zahradě velikonoční strom, kde si každé dítě mohlo za dodržení 
aktuálně platných vládních nařízení vyzvednout své velikonoční 
překvapení.  
Měsíc květen nebyl letos spojen pouze s časem lásky, ale také 
s dlouho očekávaným návratem všech dětí do škol. A tak na sebe 
nenechaly naše školní akce dlouho čekat. S rozvolněním opatření 
jsme pro děti ze třídy Včeliček a Motýlků připravili ve spolupráci 
s Malou technickou univerzitou projektové vzdělávání, při kterém byly 
hravou formou rozvíjeny jejich technické a logické dovednosti. Děti 
ze Včeliček se vžily do role stavitele mostů. Podle plánu stavěly pilíře 
pražského Karlova mostu, kde se naučily správně vázat jednotlivé 
kameny. Nejstarší děti zase dokázaly číst z technického výkresu 
zobrazující půdorys domu, postavily jak obvodové zdi, tak vnitřní 
příčky. Na základě těchto zkušeností získaly děti titul „Malý stavitel“ 
a „Malý architekt“. Do konce školního roku je čeká ještě další výzva, 
ve které budou podle technického výkresu zavádět do domu 
vodovod, kanalizaci a elektrickou energii. 

 

Den dětí jsme slavili téměř celý týden. V pohádkových maskách jsme 
si užili spoustu zábavy. Nakonec za námi přišla i Sněhurka, Karkulka 
a Vodník v podobě dětského míchaného drinku, který pro všechny 
děti připravil jako překvapení pan Petr Slovák z La Šišky. Také jsme 
se proměnili v malé indiány kmene Apačů. Za znění hlasitého 
indiánského pokřiku jsme se projížděli „na koních“ kolem týpí, 
nechyběl ani indiánský taneček doprovázený rytmem bubnů. 
V podobném tempu jsme si to namířili i k paní Růčkové do 
Restaurace U Muzea, která nás pozvala na její výtečnou točenou 
zmrzlinu. Také dětem věnovala spoustu sladkostí, a tak není divu, že 
jsme měli dost energie i na cestu zpět do školky. Pouze naše 
nejmladší děti se vezly vláčkem a autobusem. 
Zvláště v dnešní době je potřeba se umět na něco těšit. Ať už z toho, 
že se nám něco povedlo, nebo z něčeho nového. My se můžeme 
v novém školním roce 2021/2022 radovat z dvaadvaceti nových dětí, 
které se stanou součástí našeho kolektivu. A na co se těší deset 
našich předškoláků, kteří zanedlouho poprvé usednou do školních 
lavic? 

Esterka: „Na nové kamarády a na nové hračky 
 v družině.“ 

Eliška: „Až se naučím číst.“ 
Vojtík: „Nevím, na co se mám těšit.“ 
Ondrášek: „Na cvičení ve velké tělocvičně.“ 
Petřík: „Že se tam budu učit číst a psát.“ 
Kubík: „Na učení, hlavně na počítání.“ 
Pepík: „Na tělocvik – basketbal a skákání přes kozu.“ 
Adámek: „Tož na všechno učení a že se dozvím nové 

 věci.“ 
Tomášek: „Na fyziku.“ 

 
Na závěr bychom chtěli popřát budoucím prvňáčkům hodně školních 
úspěchů a neutuchající chuť po poznání.  Ostatním dětem, všem 
rodičům a čtenářům přejeme krásné, klidné a slunečné léto. 

Jana Maňáková 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



75 let beze jména 
76 let od konce největší hrůzy, která kdy lidstvo postihla. Dávno zdá se. Ti, kteří však tuto 
katastrofu přežili, jako by pro ně nikdy neskončila. Nelehký život během 2. světové války, 
následky a traumata z ní si mnoho lidí neslo a stále ještě nese po celý život. Jak se dá vůbec 
zapomenout na 6 let hrůzy, strachu, německá zvěrstva a několik milionů zmařených lidských 
životů? To vše mohlo být „ještě horší”, nebýt těch, kteří za nás bojovali a zaplatili za to vysokou 
daň. Svým mládím, zdravím, životem... Jejich zásluhy jsou často opomíjeny, brány jako 
samozřejmost. 

Při osvobozování Velkých a Malých 
Karlovic za nás položili život 3 vojáci 
1. čs. armádního sboru, kteří byli zabiti 
3. května r. 1945 na Javorníkách, při 
přecházení státní hranice. Jejich těla 
byla pohřbena do společného hrobu 
5. května 1945 spolu s Karlovjanem 
Josefem Borákem, který zahynul 
5. května 1945 ve Chvalčově Lhotě. 
Celá desetiletí nesla náhrobní deska 
pouze jméno Josefa Boráka a kpt. 
Andreje Rabčana. To však v roce 2017 
změnil nález PaedDr. Marie Mikulcové, 
která v knize Milana Kopeckého a Petra 
Sehnálka Poslední výstřely, vypátrala 
jména dvou neznámých vojínů. Na její popud byly tak na jejich hrob při 75. výročí 
osvobození naší obce zhotoveny nové pomníky se jmény Andrej Rapčan, Ludvík Somoši 
a Rudolf Miko 
Plánovaná pietní akce v minulém roce byla kvůli epidemii odložena na letošní rok. Hrstka 
těch, kterým nejsou osudy těchto mladíků lhostejné, se sešla v úterý 4. května 2021 na 
slavnostním odhalení pomníků padlým vojákům a minutou ticha vzdali hold jejich památce. 
Budu věřit, že díky odhalení nových pomníků se tak konečně jména padlých zapíší do naší 
paměti a možná si mnozí začnou konečně uvědomovat… Kde bychom byli, kdyby oni 
nebyli? 

Zdeněk Drienovský 

Stopy lidského umu 
Při svých cestách do zaměstnání, za nákupy, na úřady nebo 
jen tak během víkendové procházky mnohdy bezmyšlenkovitě 
míjíme místa, aniž si uvědomujeme, že zde fungovaly různé 
provozy v podobě mlýnů, valch, pil, sušíren ovoce, kováren či 
jiných zařízení. Našim předkům pomáhaly se zpracováním 
plodin, produkovaly suroviny i hotové výrobky, dávaly obživu 
mnoha lidem. Zpravidla byly vybaveny jednoduchým 
zařízením, nejednou využívaly vodní sílu. Co ale měly 
společné, byla dovednost a řemeslný um zdejších lidí. 
Postupující modernizace a nové technologie postupně 
zapříčinily, že mnohé z provozů stagnovaly, upadaly, až 
nenávratně zanikly. S postupujícími léty se zasypaly náhony, 
vniveč přišlo vnitřní vybavení a nejednou zmizely z povrchu 
zemského i samotné stavby. Stopa svědčící o jejich existenci 
zůstala zachována jen v archivních dokumentech, obrazech a 
starých fotografiích – a nejednou i v lidské paměti. Při různých 
příležitostech se alespoň střípky z těchto minulých dob daří 
připomenout, uvést znovu ve známost na výstavách, 
v knihách, při besedách. Stále je ale ještě kolem nás množství zapomenutých míst a památek, která zůstávají zasuta prachem zapomnění. 
Připomenout alespoň některé z těchto provozů někdejšího rožnovského panství chce projekt „Stopy lidského umu“. Dokumentujeme mlýny, pily, 
lomy a lokální zdroje kamení, hliníky, valchy, potašárny, sklárny, sušírny ovoce, kovárny, náhony, salaše, ledárny, hamry, milířiště a další 
provozy. Výzkum od minulého roku zaštiťuje Etnologický ústav Akademie věd a Ústav evropské etnologie Masarykovy univerzity v Brně ve 
spolupráci s Národním muzeem v přírodě a Muzeem regionu Valašsko. 
Kromě výrobních a provozních objektů, vzpomínek na ně, písemných i obrazových dokumentů nás zajímají také místa v  krajině a jejich 
pojmenování vycházející z někdejších provozů. Přestože se na projektu podílí skupina etnologů, historiků, geografů, specialistů na historickou 
krajinu a tradiční hospodaření, počet historických zařízení i zdroje informací jsou natolik četné, že budeme rádi za jakoukoliv pomoc. Celý tým 
proto ocení informace o objektech, jménech, příbězích či dokumentech, které se k nim pojí. Stejně důležité jsou kresby, obrazy, či staré fotografie 
objektů, jejich majitelů a okolní krajiny, ale také kontakty na osoby, kteří si na provoz některého z objektů a život kolem něj pamatují. 
Výsledky tříletého projektu budou v roce 2022 přiblíženy na výstavě, která bude putovat po muzeích v regionu, prostřednictvím map, knihy, 
besed a interaktivních naučných stezek. Již nyní mají zájemci k dispozici webovou stránku https://stopyumu.cz/. Pokud byste měli tip na některý 
z uvedených provozů nebo místo, máte doma historické dokumenty či fotografie, případně disponujete dalšími informacemi, můžete nám dát 
vědět na: stopyumu@stopyumu.cz. I zdánlivě drobné sdělení nás může dovést k důležitým poznatkům. Za výzkumný tým děkují PhDr. Přemysl 
Mácha, Ph.D. (Etnologický ústav Akademie věd ČR) a doc. PhDr. Daniel Drápala, Ph.D. (Ústav evropské etnologie Masarykovy univerzity). 
Neváhejte kontaktovat také terénní pracovníky přímo ve Velkých Karlovicích. Jitku Petřekovou na telefonním čísle 739 335 370 nebo emailu 
jit.petrekova@seznam.cz a Jarmilu Adamovou 731 158 189, adamova@seznam.cz.          Jitka Petřeková 

Dobrovolní hasiči 
z Podťatého pomohli 
ve velkém 
„Copáák, vy se přeorientováváte na 
prodej obuvi?,“ zareagovala na 
hromadu dětských krosek, dáma 
v letech, pravidelná návštěvnice 
knihovny. „Nikoliv,“ vyvedla jsem ji 
s úsměvem z omylu a vysvětlila, že 

jsme se jen jako knihovna zapojili do akce dobrovolných 
hasičů v Podťatém, kteří vyhlásili sbírku právě tohoto druhu 
obuvi pro vsetínskou nemocnici. A udělali jsme to opravdu 
rádi, vždyť to byli právě oni, kteří jako první nabídli pomocnou 
ruku při rozvozu knih všem potřebným v těžké době kovidové. 
„No to jste mě ale potěšila,“ zareagovala bleskově žena. „To je 
právě to, co kdysi hasiči dělávali. Pomáhali všude tam, kde 
bylo potřeba a na všech frontách. Je dobře, že se svět vrací 
aspoň někde do starých dobrých kolejí,“ usmála se a 
pokyvujíc hlavou odešla. Aby se druhý den vrátila a dva páry 
krosek do sbírky také přidala.  
Čtyři desítky párů dětských přezůvek typu crocsy, kreslicí potřeby, 
sirupy a hračky předali dobrovolní hasiči z Velkých Karlovic – 
Podťatého dětskému oddělení Vsetínské nemocnice.  Do aktivity 
se zapojil nejen hasičský sbor, sběrné místo bylo v karlovické 
knihovně, pomocnou ruku podali nejen Karlovjané ale i lidé, kteří 
měli pozitivní zkušenost s hospitalizací na dětském oddělení a 
mnozí další. Celková hodnota daru přesáhla neskutečných 
devatenáct tisíc korun.  
„Oslovili jsme zdravotníky s dotazem, co by aktuálně potřebovali. 
Do pomoci se následně zapojila řada lidí, hodně nám pomohly 
sociální sítě. Ozvali se dárci nejen z našeho regionu, ale z mnoha 
dalších míst Moravy,“ uvedl Martin Pavelka z SDH Velké Karlovice 
- Podťaté. A proč právě pomoc dětskému oddělení? 

„Máme osobní zkušenost, dcera zde byla před lety hospitalizovaná a 
znám i další, kterým zde bylo pomoženo. Zároveň jsme ale chtěli ukázat 
dětem, našim nejmladším hasičům, že nejdůležitější je pomáhat, a to 
jakýmkoliv způsobem, že to má smysl,“ dodal Pavelka. 
Zástupci dětského oddělení vsetínské nemocnice nešetřili chválou a 
uznáním na adresu dobrovolných hasičů z Podťatého. „Přáli jsme si, 
aby nám pomohli zajistit přezůvky pro naše dětské pacienty, které 
budou omyvatelné a dezinfikovatelné, tedy opakovaně využitelné. 
Stává se, že k nám přivezou pacienta přímo z letního tábora, 
lyžařského výcviku, po nehodě, nečekané události, a tedy jen v tom, co 
má na sobě. Teď už máme zásobu přezůvek a jsme za ně opravdu 
vděčné,“ děkovala Eva Kovářová, vrchní sestra dětského oddělení. 

„Pomáhat a dělat radost druhým není vůbec špatné,“ reagovala 
desetiletá Maruška, samá mladá hasička z Podťatého, velká 
šampionka. „Jiný pocit, jak při závodech nebo jako při vítězství. Ale taky 
dobrý…“ 

(ren) 

Jarní aktivity hasičů Podťaté 
Po zimních, zejména běžkařských aktivitách, jsme postupně od měsíce 
března přešli na silové a vytrvalostní tréninky. Zaměřili jsme se co nejvíce na 
fyzické aktivity a za měsíc březen a duben jsme nachodili přes 200 km po 
krásných karlovských kopcích. S tímto  jsme spojili první letošní dobrovolnou 
aktivitu a zmapovali body záchrany v Léskovém a Podťatém. Bod záchrany 
(rescue point) je bod s unikátním číslem na přesných GPS souřadnicích a je 
to bod mapovaný složkami IZS. Tento bod může v případě nouze zachránit 
lidské životy. My jsme 2 z těchto bodů  vyfotili, určili přesnou polohu a zanesli 
do aplikace Mapy cz. Fotografie těchto bodů tam chyběla několik let. Za toto 
jsme dostali poděkování tvůrců této aplikace.  

Druhou dobrovolnou akcí, kterou jsme 
uspořádali společně s knihovnou a paní 
Renátou Holčákovou, byla sbírka dětské obuvi 
(kroksy), pastelek, knížek, omalovánek a 
dalších věcí pro dětské oddělení Vsetínské 
nemocnice. Akce byla velmi úspěšná, 
děkujeme všem , kteří neváhali a přispěli, 
velmi si toho vážíme. Úsměv na dětské tváři je 
přece to nejhezčí, co může být.    Na měsíc 
květen naší mladí hasiči připravili akci 
PYTLOMAT a připojili jsme se, jako jedna 
z mála složek našeho okresu, k projektu 
Ukliďme Česko. Akci předcházela příprava, a 
to vaření guláše a příprava občerstvení, 
celkem se zapojilo 6 členů našeho sboru a 

členové rodiny Boháčů z Podťatého. Sesbírali jsme neuvěřitelných 16 pytlů 
(cca 350 kg) vesměs plastového odpadu a 100 kg železa. Akci jsme 
vyhodnotili jako velmi úspěšnou a velmi rádi bychom ji ještě jednou letos 
zopakovali.  
Od měsíce června se již budeme zaměřovat na sportovní činnost,  letos se 
nám podařilo proniknout do ligy mládeže v TFA (volný překlad “jen nejsilnější 
hasič přežije“), kde náš sbor a obec Velké Karlovice budou reprezentovat 2  
naši mladí členové v kategorii mladší dívky a starší chlapci. Je to silová 
disciplína, na kterou, a zvláště na ligu mládeže, je nutno se dlouhodobě 
připravovat. Velmi se na tyto závody těšíme a děkujeme za podporu našemu 
sboru v Podťatém, naší obci a sponzorům, bez kterých by to vůbec nešlo. 

       
 

Již tradičně jsme se  sešli na smažení vaječnice a těšíme se 
na náš tradiční Výlet v přírodě, který uspořádáme 4 
července, na našem výletišti v Podťatém. Můžete se těšit na 
výborné vdolky, skvělý guláš, palačinky, placky, ledovou 
tříšť.  Pro děti budeme mít pingpongový stůl, mohou si zkusit 
smotat hadice a možná i jiné aktivity. K poslechu 
samozřejmě výborná hudba a pro pány zásoba dobře 
vychlazeného piva. Těšíme se na Vás, přijďte nás svou 
účastí podpořit.  
 

Váš sbor dobrovolných hasičů Velké Karlovice - Podťaté. 
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následky a traumata z ní si mnoho lidí neslo a stále ještě nese po celý život. Jak se dá vůbec 
zapomenout na 6 let hrůzy, strachu, německá zvěrstva a několik milionů zmařených lidských 
životů? To vše mohlo být „ještě horší”, nebýt těch, kteří za nás bojovali a zaplatili za to vysokou 
daň. Svým mládím, zdravím, životem... Jejich zásluhy jsou často opomíjeny, brány jako 
samozřejmost. 

Při osvobozování Velkých a Malých 
Karlovic za nás položili život 3 vojáci 
1. čs. armádního sboru, kteří byli zabiti 
3. května r. 1945 na Javorníkách, při 
přecházení státní hranice. Jejich těla 
byla pohřbena do společného hrobu 
5. května 1945 spolu s Karlovjanem 
Josefem Borákem, který zahynul 
5. května 1945 ve Chvalčově Lhotě. 
Celá desetiletí nesla náhrobní deska 
pouze jméno Josefa Boráka a kpt. 
Andreje Rabčana. To však v roce 2017 
změnil nález PaedDr. Marie Mikulcové, 
která v knize Milana Kopeckého a Petra 
Sehnálka Poslední výstřely, vypátrala 
jména dvou neznámých vojínů. Na její popud byly tak na jejich hrob při 75. výročí 
osvobození naší obce zhotoveny nové pomníky se jmény Andrej Rapčan, Ludvík Somoši 
a Rudolf Miko 
Plánovaná pietní akce v minulém roce byla kvůli epidemii odložena na letošní rok. Hrstka 
těch, kterým nejsou osudy těchto mladíků lhostejné, se sešla v úterý 4. května 2021 na 
slavnostním odhalení pomníků padlým vojákům a minutou ticha vzdali hold jejich památce. 
Budu věřit, že díky odhalení nových pomníků se tak konečně jména padlých zapíší do naší 
paměti a možná si mnozí začnou konečně uvědomovat… Kde bychom byli, kdyby oni 
nebyli? 

Zdeněk Drienovský 

Stopy lidského umu 
Při svých cestách do zaměstnání, za nákupy, na úřady nebo 
jen tak během víkendové procházky mnohdy bezmyšlenkovitě 
míjíme místa, aniž si uvědomujeme, že zde fungovaly různé 
provozy v podobě mlýnů, valch, pil, sušíren ovoce, kováren či 
jiných zařízení. Našim předkům pomáhaly se zpracováním 
plodin, produkovaly suroviny i hotové výrobky, dávaly obživu 
mnoha lidem. Zpravidla byly vybaveny jednoduchým 
zařízením, nejednou využívaly vodní sílu. Co ale měly 
společné, byla dovednost a řemeslný um zdejších lidí. 
Postupující modernizace a nové technologie postupně 
zapříčinily, že mnohé z provozů stagnovaly, upadaly, až 
nenávratně zanikly. S postupujícími léty se zasypaly náhony, 
vniveč přišlo vnitřní vybavení a nejednou zmizely z povrchu 
zemského i samotné stavby. Stopa svědčící o jejich existenci 
zůstala zachována jen v archivních dokumentech, obrazech a 
starých fotografiích – a nejednou i v lidské paměti. Při různých 
příležitostech se alespoň střípky z těchto minulých dob daří 
připomenout, uvést znovu ve známost na výstavách, 
v knihách, při besedách. Stále je ale ještě kolem nás množství zapomenutých míst a památek, která zůstávají zasuta prachem zapomnění. 
Připomenout alespoň některé z těchto provozů někdejšího rožnovského panství chce projekt „Stopy lidského umu“. Dokumentujeme mlýny, pily, 
lomy a lokální zdroje kamení, hliníky, valchy, potašárny, sklárny, sušírny ovoce, kovárny, náhony, salaše, ledárny, hamry, milířiště a další 
provozy. Výzkum od minulého roku zaštiťuje Etnologický ústav Akademie věd a Ústav evropské etnologie Masarykovy univerzity v Brně ve 
spolupráci s Národním muzeem v přírodě a Muzeem regionu Valašsko. 
Kromě výrobních a provozních objektů, vzpomínek na ně, písemných i obrazových dokumentů nás zajímají také místa v  krajině a jejich 
pojmenování vycházející z někdejších provozů. Přestože se na projektu podílí skupina etnologů, historiků, geografů, specialistů na historickou 
krajinu a tradiční hospodaření, počet historických zařízení i zdroje informací jsou natolik četné, že budeme rádi za jakoukoliv pomoc. Celý tým 
proto ocení informace o objektech, jménech, příbězích či dokumentech, které se k nim pojí. Stejně důležité jsou kresby, obrazy, či staré fotografie 
objektů, jejich majitelů a okolní krajiny, ale také kontakty na osoby, kteří si na provoz některého z objektů a život kolem něj pamatují. 
Výsledky tříletého projektu budou v roce 2022 přiblíženy na výstavě, která bude putovat po muzeích v regionu, prostřednictvím map, knihy, 
besed a interaktivních naučných stezek. Již nyní mají zájemci k dispozici webovou stránku https://stopyumu.cz/. Pokud byste měli tip na některý 
z uvedených provozů nebo místo, máte doma historické dokumenty či fotografie, případně disponujete dalšími informacemi, můžete nám dát 
vědět na: stopyumu@stopyumu.cz. I zdánlivě drobné sdělení nás může dovést k důležitým poznatkům. Za výzkumný tým děkují PhDr. Přemysl 
Mácha, Ph.D. (Etnologický ústav Akademie věd ČR) a doc. PhDr. Daniel Drápala, Ph.D. (Ústav evropské etnologie Masarykovy univerzity). 
Neváhejte kontaktovat také terénní pracovníky přímo ve Velkých Karlovicích. Jitku Petřekovou na telefonním čísle 739 335 370 nebo emailu 
jit.petrekova@seznam.cz a Jarmilu Adamovou 731 158 189, adamova@seznam.cz.          Jitka Petřeková 

Dobrovolní hasiči 
z Podťatého pomohli 
ve velkém 
„Copáák, vy se přeorientováváte na 
prodej obuvi?,“ zareagovala na 
hromadu dětských krosek, dáma 
v letech, pravidelná návštěvnice 
knihovny. „Nikoliv,“ vyvedla jsem ji 
s úsměvem z omylu a vysvětlila, že 

jsme se jen jako knihovna zapojili do akce dobrovolných 
hasičů v Podťatém, kteří vyhlásili sbírku právě tohoto druhu 
obuvi pro vsetínskou nemocnici. A udělali jsme to opravdu 
rádi, vždyť to byli právě oni, kteří jako první nabídli pomocnou 
ruku při rozvozu knih všem potřebným v těžké době kovidové. 
„No to jste mě ale potěšila,“ zareagovala bleskově žena. „To je 
právě to, co kdysi hasiči dělávali. Pomáhali všude tam, kde 
bylo potřeba a na všech frontách. Je dobře, že se svět vrací 
aspoň někde do starých dobrých kolejí,“ usmála se a 
pokyvujíc hlavou odešla. Aby se druhý den vrátila a dva páry 
krosek do sbírky také přidala.  
Čtyři desítky párů dětských přezůvek typu crocsy, kreslicí potřeby, 
sirupy a hračky předali dobrovolní hasiči z Velkých Karlovic – 
Podťatého dětskému oddělení Vsetínské nemocnice.  Do aktivity 
se zapojil nejen hasičský sbor, sběrné místo bylo v karlovické 
knihovně, pomocnou ruku podali nejen Karlovjané ale i lidé, kteří 
měli pozitivní zkušenost s hospitalizací na dětském oddělení a 
mnozí další. Celková hodnota daru přesáhla neskutečných 
devatenáct tisíc korun.  
„Oslovili jsme zdravotníky s dotazem, co by aktuálně potřebovali. 
Do pomoci se následně zapojila řada lidí, hodně nám pomohly 
sociální sítě. Ozvali se dárci nejen z našeho regionu, ale z mnoha 
dalších míst Moravy,“ uvedl Martin Pavelka z SDH Velké Karlovice 
- Podťaté. A proč právě pomoc dětskému oddělení? 

„Máme osobní zkušenost, dcera zde byla před lety hospitalizovaná a 
znám i další, kterým zde bylo pomoženo. Zároveň jsme ale chtěli ukázat 
dětem, našim nejmladším hasičům, že nejdůležitější je pomáhat, a to 
jakýmkoliv způsobem, že to má smysl,“ dodal Pavelka. 
Zástupci dětského oddělení vsetínské nemocnice nešetřili chválou a 
uznáním na adresu dobrovolných hasičů z Podťatého. „Přáli jsme si, 
aby nám pomohli zajistit přezůvky pro naše dětské pacienty, které 
budou omyvatelné a dezinfikovatelné, tedy opakovaně využitelné. 
Stává se, že k nám přivezou pacienta přímo z letního tábora, 
lyžařského výcviku, po nehodě, nečekané události, a tedy jen v tom, co 
má na sobě. Teď už máme zásobu přezůvek a jsme za ně opravdu 
vděčné,“ děkovala Eva Kovářová, vrchní sestra dětského oddělení. 

„Pomáhat a dělat radost druhým není vůbec špatné,“ reagovala 
desetiletá Maruška, samá mladá hasička z Podťatého, velká 
šampionka. „Jiný pocit, jak při závodech nebo jako při vítězství. Ale taky 
dobrý…“ 

(ren) 

Jarní aktivity hasičů Podťaté 
Po zimních, zejména běžkařských aktivitách, jsme postupně od měsíce 
března přešli na silové a vytrvalostní tréninky. Zaměřili jsme se co nejvíce na 
fyzické aktivity a za měsíc březen a duben jsme nachodili přes 200 km po 
krásných karlovských kopcích. S tímto  jsme spojili první letošní dobrovolnou 
aktivitu a zmapovali body záchrany v Léskovém a Podťatém. Bod záchrany 
(rescue point) je bod s unikátním číslem na přesných GPS souřadnicích a je 
to bod mapovaný složkami IZS. Tento bod může v případě nouze zachránit 
lidské životy. My jsme 2 z těchto bodů  vyfotili, určili přesnou polohu a zanesli 
do aplikace Mapy cz. Fotografie těchto bodů tam chyběla několik let. Za toto 
jsme dostali poděkování tvůrců této aplikace.  

Druhou dobrovolnou akcí, kterou jsme 
uspořádali společně s knihovnou a paní 
Renátou Holčákovou, byla sbírka dětské obuvi 
(kroksy), pastelek, knížek, omalovánek a 
dalších věcí pro dětské oddělení Vsetínské 
nemocnice. Akce byla velmi úspěšná, 
děkujeme všem , kteří neváhali a přispěli, 
velmi si toho vážíme. Úsměv na dětské tváři je 
přece to nejhezčí, co může být.    Na měsíc 
květen naší mladí hasiči připravili akci 
PYTLOMAT a připojili jsme se, jako jedna 
z mála složek našeho okresu, k projektu 
Ukliďme Česko. Akci předcházela příprava, a 
to vaření guláše a příprava občerstvení, 
celkem se zapojilo 6 členů našeho sboru a 

členové rodiny Boháčů z Podťatého. Sesbírali jsme neuvěřitelných 16 pytlů 
(cca 350 kg) vesměs plastového odpadu a 100 kg železa. Akci jsme 
vyhodnotili jako velmi úspěšnou a velmi rádi bychom ji ještě jednou letos 
zopakovali.  
Od měsíce června se již budeme zaměřovat na sportovní činnost,  letos se 
nám podařilo proniknout do ligy mládeže v TFA (volný překlad “jen nejsilnější 
hasič přežije“), kde náš sbor a obec Velké Karlovice budou reprezentovat 2  
naši mladí členové v kategorii mladší dívky a starší chlapci. Je to silová 
disciplína, na kterou, a zvláště na ligu mládeže, je nutno se dlouhodobě 
připravovat. Velmi se na tyto závody těšíme a děkujeme za podporu našemu 
sboru v Podťatém, naší obci a sponzorům, bez kterých by to vůbec nešlo. 

       
 

Již tradičně jsme se  sešli na smažení vaječnice a těšíme se 
na náš tradiční Výlet v přírodě, který uspořádáme 4 
července, na našem výletišti v Podťatém. Můžete se těšit na 
výborné vdolky, skvělý guláš, palačinky, placky, ledovou 
tříšť.  Pro děti budeme mít pingpongový stůl, mohou si zkusit 
smotat hadice a možná i jiné aktivity. K poslechu 
samozřejmě výborná hudba a pro pány zásoba dobře 
vychlazeného piva. Těšíme se na Vás, přijďte nás svou 
účastí podpořit.  
 

Váš sbor dobrovolných hasičů Velké Karlovice - Podťaté. 



SDH Velké Karlovice U kostela 
Dětský den 
Po dlouhé době jsme mohli uspořádat další ročník Dětského dne, který se, 
jak už je tradicí, konal v zátočině u pana Janíka a my mu za tuto možnost 
ještě jednou mockrát děkujeme. 
I když si s námi počasí pohrávalo, akce se opět velmi vydařila. Na děti čekala 
stanoviště, na kterých vyzkoušely svou zručnost, rychlost a přesnost 
v míření na terč. Po vyplnění všech úkolů na každého čekala odměna. Všem 
děkujeme za vaši účast a podporu. 

Letní kino 
I letos bychom vás chtěli pozvat na další promítání Letního kina, které 
se uskuteční v amfiteátru u muzea. Začátky promítání po setmění. 

3.7.  Tichý společník 
17.7.  Bábovky 
31.7.  Teroristka 
14.8.  Matky 
28.8.  Štěstí je krásná věc 
Změna programu vyhrazena, prosíme o sledování našich FB stránek SDH 
Velké Karlovice u kostela, kde budeme dávat aktuální informace. 
 
 

 
Lucie Valigurová 

SDH Velké Karlovice - Tísňavy 
 

 
 Termíny akcí SDH Velké 
 Karlovice-Tísňavy 
 
 2.7. v 17 h 
 Dětské TFA Velké Karlovice 

 2.7. v 21 h 
 Noční TFA Velké Karlovice 

 4.7. v 10 h 
 O Valašský širák 

 
 

Lukáš Vojvodík 

 

 

VÝLET NA SVATÝ 
HOSTÝN 
Charitní autobus Hroch po 
nekonečné dlouhé době 
odstartoval sezónu výletů. 

Kam jinam by měla směřovat jeho “první“ cesta než na Svatý Hostýn.    
Poutní cesta našeho autobusu začala 20. května ve Velkých 
Karlovicích, tam byl ještě poloprázdný. V Hovězí, kde byla jeho 
poslední zastávka, už se autobusem rozléhal hlahol poutníků. 
Z poloprázdného autobusu se stal rázem autobus plný. Počasí nám 
vyšlo a z deštivého rána se začalo pomalu klubat slunce. K bazilice 
Nanebevzetí Panny Marie jsme dorazili kolem deváté hodiny a vydali 
jsme se dovnitř na mši. Tu sloužil páter Stuchlý. Poté jsme se každý 
na vlastní pěst porozhlídli po kopci. Navštívili jsme otevřené krámky, 
nakoupili oplatky, zašli si pro zázračnou uzdravující vodu. Někteří 
z nás se vydali na druhou mši, jiní si zašli na kávu a zákusek, nebo 
se slunili na lavičkách pod bazilikou. Prostě každý zde strávil čas 
podle své libosti. 
 Navštívili jsme také Kapli Panny Marie LaSalettské o které málokdo 
ví, a to už se pomalu blížila hodina odjezdu.  Cestou zpátky jsme si 
zazpívali několik písniček a těšili se z nových zážitků. 
 
Nabídka výletů na měsíc červenec: 
8. července 2021 Buchlovice- Výstava fuchsií 
20. července 2021 Turzovka- poutní výlet 
 
Nízkopodlažní autobus můžeme zapůjčit na výlety vícečlenným 
skupinám seniorům, hendikepovaným osobám, rodinám s dětmi 
nebo i jiným.  Kam s autobusem vyrazíte je už jen na vás.  Inspiraci 
na výlety s naším autobusem a podrobnější informace vám může 
poskytnout vedoucí sociální dopravy Jana Němečková 
na  telefonu 734 875 59 nebo e-mailu 
jana.nemeckova@charita.nhrozenkov.cz.  

(EČ) 
 

 
SOCIÁLNÍ DOPRAVA MÁ 
NOVÝ FACEBOOK! 

 
 

 
 

Nenechte si ujít žádné novinky! Na facebookových 
stránkách Sociální dopravy Nový Hrozenkov najdete 
foto z výletů, termíny dalších a všechny ostatní aktuální 
informace, které se týkají sociální dopravy. 

Sledujte naše cesty.  
@socialnidoprava 

 
 

CHARITA NOVÝ HROZENKOV HLEDÁ 
ZÁJEMCE NA POZICI VEDOUCÍ DOMU 
POKOJNÉHO STÁŘÍ 

nástup od 1. 9. 2021 
Hledáme: 

• pracovnici/pracovníka s nezbytnou znalostí zákona 
108/2006 Sb. a znalostmi souvisejícími s oborem, VoŠ 
nebo magisterské studium (není podmínkou) 

• ochota pracovat v církevní organizaci v souladu s jejím 
posláním 

• praxe a zkušenosti s cílovou skupinou (senioři), min. 
3 roky 

• odpovědný vztah k práci a spolehlivost, jistota 
v jednání 

• výborné organizační a řídící schopnosti 
• iniciativa, chuť přicházet s novými nápady, otevřeně 

vyjadřovat svůj názor 
• schopnost týmové spolupráce, pozitivní vztah k lidem 
• čistý trestní rejstřík 
• řidičské oprávnění sk. B 

Náplň práce: 
• odpovědnost za pečovatelskou a zdravotní péči 

klientů 
• řízení pracovního výkonu zaměstnanců 
• podílení se na strategickém plánování organizace 
• kontrola chodu a provozu služby 
• metodické vedení práce pečovatelek a zdravotních 

sester 
• sledování a vyhodnocování ekonomických a 

zdravotních parametrů 
• prezentace a propagace služby 
• stanovení a realizace plánu péče 

Nabízíme: 
• pestrá, užitečná a smysluplná práce 
• přátelská atmosféra na pracovišti 
• další vzdělávání a seberozvoj 
• pracovní smlouva na dobu určitou s možností 

prodloužení na dobu neurčitou 
• 5 týdnů dovolené 
• věrnostní odměny 
• zázemí stabilní neziskové organizace působící již 29 

let 
• nástupní mzda 26.000 - 27.000 

 

V PŘÍPADĚ ZÁJMU KONTAKTUJTE MGR. LUCII 
KAŠPAROVOU  
TEL.: 734 891 156 
E-MAIL: 
LUCIE.KASPAROVA@NHROZENKOV.CHARITA.CZ 
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 4.7. v 10 h 
 O Valašský širák 

 
 

Lukáš Vojvodík 

 

 

VÝLET NA SVATÝ 
HOSTÝN 
Charitní autobus Hroch po 
nekonečné dlouhé době 
odstartoval sezónu výletů. 

Kam jinam by měla směřovat jeho “první“ cesta než na Svatý Hostýn.    
Poutní cesta našeho autobusu začala 20. května ve Velkých 
Karlovicích, tam byl ještě poloprázdný. V Hovězí, kde byla jeho 
poslední zastávka, už se autobusem rozléhal hlahol poutníků. 
Z poloprázdného autobusu se stal rázem autobus plný. Počasí nám 
vyšlo a z deštivého rána se začalo pomalu klubat slunce. K bazilice 
Nanebevzetí Panny Marie jsme dorazili kolem deváté hodiny a vydali 
jsme se dovnitř na mši. Tu sloužil páter Stuchlý. Poté jsme se každý 
na vlastní pěst porozhlídli po kopci. Navštívili jsme otevřené krámky, 
nakoupili oplatky, zašli si pro zázračnou uzdravující vodu. Někteří 
z nás se vydali na druhou mši, jiní si zašli na kávu a zákusek, nebo 
se slunili na lavičkách pod bazilikou. Prostě každý zde strávil čas 
podle své libosti. 
 Navštívili jsme také Kapli Panny Marie LaSalettské o které málokdo 
ví, a to už se pomalu blížila hodina odjezdu.  Cestou zpátky jsme si 
zazpívali několik písniček a těšili se z nových zážitků. 
 
Nabídka výletů na měsíc červenec: 
8. července 2021 Buchlovice- Výstava fuchsií 
20. července 2021 Turzovka- poutní výlet 
 
Nízkopodlažní autobus můžeme zapůjčit na výlety vícečlenným 
skupinám seniorům, hendikepovaným osobám, rodinám s dětmi 
nebo i jiným.  Kam s autobusem vyrazíte je už jen na vás.  Inspiraci 
na výlety s naším autobusem a podrobnější informace vám může 
poskytnout vedoucí sociální dopravy Jana Němečková 
na  telefonu 734 875 59 nebo e-mailu 
jana.nemeckova@charita.nhrozenkov.cz.  

(EČ) 
 

 
SOCIÁLNÍ DOPRAVA MÁ 
NOVÝ FACEBOOK! 

 
 

 
 

Nenechte si ujít žádné novinky! Na facebookových 
stránkách Sociální dopravy Nový Hrozenkov najdete 
foto z výletů, termíny dalších a všechny ostatní aktuální 
informace, které se týkají sociální dopravy. 

Sledujte naše cesty.  
@socialnidoprava 

 
 

CHARITA NOVÝ HROZENKOV HLEDÁ 
ZÁJEMCE NA POZICI VEDOUCÍ DOMU 
POKOJNÉHO STÁŘÍ 

nástup od 1. 9. 2021 
Hledáme: 

• pracovnici/pracovníka s nezbytnou znalostí zákona 
108/2006 Sb. a znalostmi souvisejícími s oborem, VoŠ 
nebo magisterské studium (není podmínkou) 

• ochota pracovat v církevní organizaci v souladu s jejím 
posláním 

• praxe a zkušenosti s cílovou skupinou (senioři), min. 
3 roky 

• odpovědný vztah k práci a spolehlivost, jistota 
v jednání 

• výborné organizační a řídící schopnosti 
• iniciativa, chuť přicházet s novými nápady, otevřeně 

vyjadřovat svůj názor 
• schopnost týmové spolupráce, pozitivní vztah k lidem 
• čistý trestní rejstřík 
• řidičské oprávnění sk. B 

Náplň práce: 
• odpovědnost za pečovatelskou a zdravotní péči 

klientů 
• řízení pracovního výkonu zaměstnanců 
• podílení se na strategickém plánování organizace 
• kontrola chodu a provozu služby 
• metodické vedení práce pečovatelek a zdravotních 

sester 
• sledování a vyhodnocování ekonomických a 

zdravotních parametrů 
• prezentace a propagace služby 
• stanovení a realizace plánu péče 

Nabízíme: 
• pestrá, užitečná a smysluplná práce 
• přátelská atmosféra na pracovišti 
• další vzdělávání a seberozvoj 
• pracovní smlouva na dobu určitou s možností 

prodloužení na dobu neurčitou 
• 5 týdnů dovolené 
• věrnostní odměny 
• zázemí stabilní neziskové organizace působící již 29 

let 
• nástupní mzda 26.000 - 27.000 

 

V PŘÍPADĚ ZÁJMU KONTAKTUJTE MGR. LUCII 
KAŠPAROVOU  
TEL.: 734 891 156 
E-MAIL: 
LUCIE.KASPAROVA@NHROZENKOV.CHARITA.CZ 

 
 
 
 
 



Kam spěcháš, člověče, vychutnej okamžik… 
Spěcháme dnes a denně, stále, aniž 
bychom si položili otázku proč. Přede mnou 
šla pomalým, unaveným krokem stará 
paní. Pospíchal jsem a nedařilo se mi ji 
předejít. V duchu jsem ji proklínal, zkoušel 
jsem to zprava, zleva a najednou jsem si 
uvědomil absurditu svého počínání. Ozvaly 
se ve mně výčitky svědomí, že jsem na onu 
starou paní v duchu nadával jen proto, že 
kvůli svému věku nemůže za svoji 
pomalost, že už nikam, na rozdíl ode mě, 
nespěchá. Celý život pracovala, možná 
měla těžký život, hodně vytrpěla a možná 
vše trpělivě a pokorně nesla na svých, 
dnes již věkem ohnutých zádech. A já jsem 
netrpělivý a malicherný, a to jen proto, 
abych byl o deset minut dřív doma. Těch 
pár minut i tak promrhám u televize nebo 
na internetu, nebo při bezobsažném 
klábosení u piva. Alibisticky to shodím na 
dobu, ve které žijeme. 
Všichni dnes někam spěcháme a večer 
zjistíme, že jsme toho až tak hodně nestihli. 
Frustrovaní se uložíme k nepokojnému 
spánku. Prostřednictvím neosobní SMS si 
vyznáváme lásku, komunikujeme přes chat 
a do očí si nemáme co říci. Trápí nás nedodělky v práci i osobním životě, nemáme čas si přečíst pěknou knihu, nevíme, jak voní příroda, protože 
nemáme na ni čas. Neumíme se zastavit a uvědomit si hodnotu věcí, myšlenek nebo činů. Nemáme čas. 
Namísto zábavy stres, namísto milování a procházek, chlad a spotřební způsob života. Přestáváme si vážit krásných věcí, ukrytých za slupkou 
neúcty a přezírání ke všemu a ke všem. Pokusme se je odhalit, zpomalme, zamysleme se nad nevšední krásou podstaty. Jsme tady v tomto 
okamžiku a může to být pro nás okamžik poslední. 
Začněme tedy žít a vnímat okolí v jeho neopakovatelnosti, již nikdy nespatříme podruhé věci, které odplynou nenávratně s časem doztracena. 
Těšme se z krásného dne, z vůně dřeva, letu motýla, barevné rozmanitosti okolní přírody z úsměvů známých i neznámých kolem nás a úsměvy 
rozdávejme, spolu s pěkným slovem i pohledem. Zamysleme se, kolik vzácného času věnujeme nepodstatným věcem, žijeme v permanentním 
stresu z něčeho, co mnozí dnes ani nedovedou definovat, neboť jim všechny malé i větší problémy splývají, nedokáží už problém chápat v jeho 
souvislostech a tudíž řešit. 
„Panta rei“, vše plyne v čase i prostoru, 
zpomalme a zamysleme se nad podstatou života, radujme se z maličkostí každý den, každou hodinu, každý okamžik, sdílejme radost se svým 
okolím, věnujme se všemu, co nás obohacuje, přehlížejme malichernosti, dívejme se na svět kolem nás pozitivně. Zpomalme. Pokusme se 
vstřebávat okolní svět jen do té míry, abychom vstřebané mohli zhodnotit, zpracovat. Je to jako bychom chtěli naplnit láhev pod vodopádem 
rychle, s cílem ušetřit čas. Určitě ji naplníme rychleji pod pramenem tekoucím v přijatelném množství. Pěkný den, týden, měsíc. Pěkný každý 
okamžik našeho bytí, jsme tady na Zemi jen na návštěvě, užijme si plně toho, co nám hostitel ve své nekonečnosti nabízí 

Ing. Miroslav Gromnica,dr.h.c. 
 
Ohlédnutí za Svatým týdnem v naší farnosti 2021 
Vždy hledejme pozitiva a snažme se je najít i na těchto 
velikonočních svátcích, i když tak trochu opět jinak.  
Krásně otec František v jedné závěrečné promluvě 
povzbudil, že máme být vděční Pánu Bohu i naší vládě, 
že nám bylo umožněno vůbec konání mší svatých, (jen 
pro představu na Slovensku již od Vánoc jsou kostely 
zavřené). Trošičku v hlase bylo poznat (a to nebylo kvůli 
respirátoru), že náš otec má upřímnou radost ze slavení 
Veliké noci (vigilie Bílé soboty), neboť tato nejúžasnější 
slavnost v roce slavená sice omezeně, ale s farníky, je 
nádherným společným sdílením radosti. Jak řekl: „Už 
bych nechtěl zažít to, co bylo loni, protože celou mši jsem 
si odsloužil sám. Samozřejmě v radosti, ale bez 
společného rozdělení této radosti.“ 
Krásné završení bylo při ranní nedělní mši svaté, která 
byla sloužena jako poděkování ke sto letům pana Ludvíka 
Stoklasy. Jeho skromnost, pracovitost, osobitý humor, a 
hlavně vděčnost by měla být i nám všem inspirací a 
touhou. 
Aby se Velikonoce uskutečnily ve vší pokoře a kráse, bylo 
zapotřebí spousty neviditelného času a obětí. Proto velké 
díky patří všem uklízejícím, všem zdobícím a aranžujícím, 
všem čtenářům, laikům a adorujícím u Božího hrobu, všem dětem ze scholy, všem ministrantům, varhaníkovi, který si sám zpíval a hned 
odpovídal, to byl doslova husarský kousek. Samozřejmě upřímné Pán Bůh zaplať za vše otci Františkovi a všem trpělivým a ochotným farníkům. 

Petr Koňařík 

Foto Josef Pavlín 

 Příměstské kempy ve Velkých Karlovicích 
 jsou zasvěceny sportu, přírodě a portášům 

VELKÉ KARLOVICE - Hledáte kvalitní 
zábavu pro své potomky na prázdniny? 
Přihlaste je na příměstské kempy v Resortu 
Valachy ve Velkých Karlovicích. Tým 
zkušených instruktorů se postará o to, aby si 
děti užily pestré a zábavné dny s kamarády 
na čerstvém vzduchu a v krásném prostředí 
karlovického údolí Léskové.  
Kempy jsou určeny dětem od 7 do 15 let. 
Centrem dění bude hřiště u Bistra Razula, při 
nepříznivém počasí hotel Galik. Připraveny 
jsou tři pětidenní a tři jednodenní kempy, na 
nichž děti čeká objevování zajímavostí 
přírody Beskyd, poznávání portášských tradic 
nebo zábavné hry a sportovní aktivity (inline 
bruslení, biatlon, orientační běh, bungee run, 
koloběžky či jóga). Během dne je pro malé 
účastníky zajištěn i oběd, dvě svačiny a pitný 
režim.  
Neváhejte, kapacita se plní a počet míst je 
omezený.  
Více informací a registrace: 
www.valachy.cz/pobyty/kempy-pro-deti  

Pětidenní kempy (2 450 Kč/osoba): 
12. -  16. 7. Sportovní kemp 
26. - 30. 7. Portáši a příroda na 
Valašsku 
16. - 20. 8. Sportovně-turistický kemp 
 
 
 

Jednodenní kempy (700 Kč/osoba): 
14. 7. Sportovní den 
28. 7. Den portášů 
18. 8. Den v přírodě 

 
Týden kultury bude! Opět přijede i 
Jaroslav Dušek, také Heřmánek či 
Rybová 
Po roční pauze se letos o prázdninách opět uskuteční 
charitativní divadelní festival Týden kultury na 
Valašsku. Cirkusové šapitó, v němž se odehraje 
celkem 11 představení, vyroste tradičně na louce pod 
Spa hotelem Lanterna v závěru srpna. Festival se 
bude konat od 19. do 25. srpna. Výtěžek z akce 
věnuje pořádající Resort Valachy opět na dobročinné 
účely. 
Těšte se na legendární inscenace předních českých 
divadel, známé herecké osobnosti i představení pro 
děti. Více informací: www.tydenkultury.cz 
  
 

Program Týdne kultury na Valašsku 
19. 8. Divadlo Bez zábradlí: Jistě, pane 
 premiére! (v hl. roli Karel Heřmánek) 
20. 8. Divadlo Bolka Polívky: Proslov (Anna 
 Polívková) 
21. 8. Divadlo Na větvi: KnihoMOLI (pro děti) 
21. 8. Divadlo Artur: Kdo se bojí postele? 
21. 8. Divadlo Ungelt: Vejšlap 
22. 8. Loutkové divadlo Ostrava: Jak šlo 
 vejce na vandr (pro děti) 
22. 8. Divadlo Frída: Raper (v hl. roli Martin 
 Trnavský) 
22. 8. Divadlo Verze: Šťastný vyvolený 
 (David Matásek, Linda Rybová) 
23. 8. Jaroslav Dušek: Čtyři dohody 
24. 8. Jaroslav Dušek: Pátá dohoda 
25. 8. Jaroslav Dušek: Vizita 

 Martina Žáčková 
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koloběžky či jóga). Během dne je pro malé 
účastníky zajištěn i oběd, dvě svačiny a pitný 
režim.  
Neváhejte, kapacita se plní a počet míst je 
omezený.  
Více informací a registrace: 
www.valachy.cz/pobyty/kempy-pro-deti  

Pětidenní kempy (2 450 Kč/osoba): 
12. -  16. 7. Sportovní kemp 
26. - 30. 7. Portáši a příroda na 
Valašsku 
16. - 20. 8. Sportovně-turistický kemp 
 
 
 

Jednodenní kempy (700 Kč/osoba): 
14. 7. Sportovní den 
28. 7. Den portášů 
18. 8. Den v přírodě 

 
Týden kultury bude! Opět přijede i 
Jaroslav Dušek, také Heřmánek či 
Rybová 
Po roční pauze se letos o prázdninách opět uskuteční 
charitativní divadelní festival Týden kultury na 
Valašsku. Cirkusové šapitó, v němž se odehraje 
celkem 11 představení, vyroste tradičně na louce pod 
Spa hotelem Lanterna v závěru srpna. Festival se 
bude konat od 19. do 25. srpna. Výtěžek z akce 
věnuje pořádající Resort Valachy opět na dobročinné 
účely. 
Těšte se na legendární inscenace předních českých 
divadel, známé herecké osobnosti i představení pro 
děti. Více informací: www.tydenkultury.cz 
  
 

Program Týdne kultury na Valašsku 
19. 8. Divadlo Bez zábradlí: Jistě, pane 
 premiére! (v hl. roli Karel Heřmánek) 
20. 8. Divadlo Bolka Polívky: Proslov (Anna 
 Polívková) 
21. 8. Divadlo Na větvi: KnihoMOLI (pro děti) 
21. 8. Divadlo Artur: Kdo se bojí postele? 
21. 8. Divadlo Ungelt: Vejšlap 
22. 8. Loutkové divadlo Ostrava: Jak šlo 
 vejce na vandr (pro děti) 
22. 8. Divadlo Frída: Raper (v hl. roli Martin 
 Trnavský) 
22. 8. Divadlo Verze: Šťastný vyvolený 
 (David Matásek, Linda Rybová) 
23. 8. Jaroslav Dušek: Čtyři dohody 
24. 8. Jaroslav Dušek: Pátá dohoda 
25. 8. Jaroslav Dušek: Vizita 

 Martina Žáčková 
 

 



Závod do vrchu Soláně v roce 1975 (dokončení z minulého čísla) 
V jarním čísle zpravodaje jsme uvedli článek o jedinečné akci AMK Svazarmu Velké Karlovice, která už se nikdy neopakovala. Zároveň jsme 
žádali veřejnost o zapůjčení dochovaných fotografií, pokud je někdo z Vás má doma. Bylo by dobré tuto událost alespoň po letech lépe 
zdokumentovat. 
Organizační výbor závodu AMK Velké Karlovice: 
ředitel závodu    mjr. Bartošek Emil 
tajemník závodu   Kolář Milan (České spoje) 
hlavní pořadatel   Andrýs Miroslav † (modelářství) 
zástupce ředitele závodu Vrba Jaroslav † (ÚP Pila) 
vedoucí tratě   Holčák Svatopluk, Ing.(ÚP Pila) 
Péče o závodníky  Bartošek Josef † (ředitel II.ZDŠ) 
pořádková služba   Zbranek Josef † (PO Vsetín) 
spojovací služba   Korytář Jiří † (JZD) 
pokladník    Jurečka Miroslav (obchod potraviny) 
depo a navigační tabule   Drozd Jan † (konstruktér Tesla) 
zdravotní služba   MUDr. Charvát Dušan † (trenér lyžování, otec 
    Olgy Charvátové) 
    MUDr. Králík Miloš † 
    Boráková Ludmila † (Dorňáková) 
    Kolářová Ludmila (Dušková) 
řidič sanitky   Kořístka Oldřich (Š 1203) 
zaváděcí předjezdec  Kořístka Otto (VAZ 1200, autoopravna) 
traťový dozorčí   Hein Oldřich† a další Svazarmovci 
Delegovaní spolupracovníci závodu AMK 
sportovní komisař  Groš Miroslav 
časoměřiči   Kluka Jaroslav, Návratová Marie, Orálková V. 
Technická komise   Dřímal Vlastimil (současný delegát ÚAMK) 
traťový komisař   Rosický František, Ing. 
Uzávěra trati   Veřejná bezpečnost Vsetín a Karolinka 
Délka trati   4 200 m   
Převýšení trati   242 m 
 
Start     Před bytovým domem Jezerné vedle domu hasičů.   
    Pozn. neoficiální trénink byl v sobotu a startoval od bývalého kravína naproti                 
    hospůdce Jezerné - tehdy U Kvintů 
Cíl     cca 250 metrů pod vrcholem sedla Soláně 
Trénink    9.30-11.30 
Závod    13.30 – 18.00 
Způsob závodu   Rychlostní do vrchu 
Vstupné 8,- Kčs, program a startovní listina 2,-Kčs 
Čestné předsednictvo závodu 
Ing. Kret Václav   podnikový ředitel n.p. Sklárny Karolinka 
Ing. Patkoš Jan   ředitel Státních lesů Velké Karlovice 
pplk.Matyáš František  náčelník VB okresu Vsetín 
Juříček Vladimír   předseda MV KSČ a tajemník MNV Velké Karlovice 
Rožnovják Gustav  předseda Svazarmu Vsetín 
Jakeš Josef   tajemník Okresního Výboru Národní fronty Vsetín 
Kalus Antonín   předseda JZD V. Karlovice 
Účel závodu 
Propagace branně technické a sportovní činnosti sloužící k rozvoji branně společenského života.  
Po každé kategorii projede vůz se žlutým praporem. Konec závodu oznámí vůz se šachovnicovou vlajkou. 
Sponzoři závodu:  MEZ Vsetín, n.p. Výrobce elektrických strojů a motorů 
   Barum Rudý říjen Otrokovice 
   České závody gumárenské a plastikářské v Gottwaldově  
   Tesla Rožnov - výroba polovodičů, elektronek, tranzistorů a TV obrazovek 
Zdeněk Válek na Pustevnách v historicky prvním ročníku zvítězil a získal putovní pohár Tesly Rožnov před Kroutilem z Hrozenkova o 21 sekund 
a Stanislavem Firtlem na Škodě 110 Speco. Na tento závod již přijeli závodníci z celé republiky. Unikátní a jediný krásný vůz Zdeňka Válka, 
který úspěšně proháněl soupeře v závodech do vrchu i na okruzích ve třídě B5 do 2500 ccm v letech 1974-77. Tento vůz u nás nevyhrál, protože 
měl v závodě technické problémy. 
  

O měsíc později 31.srpna 1975 Válek nenašel soupeře a s náskokem dominoval v závodu do vrchu Radegast - z Prostřední Bečvy na Pustevny. 
Jedná se o kreaci dvou automobilů, složený z přední části a kapoty Porsche Carerra 911 RS a zadní část tvoří Škoda 110 R coupé. Použitím 
plexiskel bylo dosaženo hmotnosti 870 kg a čtyřválec BMW Alpina 2000 ccm, s dvojitým karburátorem Weber dával okolo 170 Hp/7400 
ot./min. Lze jen odhadovat podle podobných vozů - zrychlení 0-100 km/h asi za 7 sec a maximální rychlost 200 km/h. Přední náprava pocházela 
po nezbytných úpravách ze Škody 110 R. Zavěšení zadních kol tvořily ramena se šikmou osou kývání a poloosy Porsche.   
Zdroj Foltýn Jiří, Ivanovice na Hané-Vyškov (http://www.foltyn.cz/car/skodagazela.htm) 
 

Fotografie a text zpracoval Jan Drozd 29.7.2020 
Plakáty a informace poskytl Kolář Milan,(telekomunikace) dokumentaci k závodu-propozice a startovní listinu Miroslav Jurečka. (obchodník) 

Zdeněk Válek - unikátní vůz - Gazela BMW 2002 GTi, 
srpen 1975 Most, foto Karel Berger 

Pavel Kubiena Spider 1975 IF, foto Karel Berger 

Jezerné 20.7.1975 foto Kolář 

Biatlon - regenerace bylo už dost, teď zpátky do práce 
24. duben - den, kdy jsme si mohli užít poslední 
lyžovačky v naší biatlonové aréně. Naši mladí 
sportovci si mohli konečně oddechnout. Jenže  
měsíc uběhl jako voda a 27. května se znova 
všichni scházíme na prvním společném 
soustředění. Pandemická situace se zlepšila, tudíž 
jsme využili situace a na trénování jsme vybrali 
chatu Seibert v Peci pod Sněžkou. Předpověď 
počasí nebyla úplně dle našich představ, ale 
trénovat se musí za každých podmínek! Do 
tréninkového procesu jsme se řádně obuli a první 
den byl náš cíl jasný, pokořit naši nejvyšší horu - 
Sněžku. Jakožto zkušení horalé jsme zdolali vrchol 
bez ztráty kytičky. Některé už zaslouženě dovezla 
lanovka do údolí, ale starší zkušení matadoři 
běželi zpět. Poté už jen všechny čekal zasloužený 
odpočinek s vynikajícím vývarem od pana 
domácího. Následující den jsme zvolili zdolat další 
atraktivní místo - vysílač Černá hora. Tentokráte 
už nebyla na cestu zpět žádná lanovka. Pěkně po 
svých tam i zpět.  
Odpoledne nás čekalo zaměření na aktivní 
regeneraci ve formě různých kompenzačních cviků 
až po týmové hry. 

 
Jiří Ondřejka 

 

Škola, golf a covid 
Sezóna 2021 byla pro Matěje Baču zatím nejúspěšnější v jeho kariéře. Po zisku třech 
titulů mistra ČR v různých kategoriích dostal od golfové federace ocenění pro 
nejlepšího hráče do 16 let. Podzim znamenal především přechod z místní ZŠ na novou 
školu. Matěj si vybral tak jako většina místních a úspěšných sportovců školu Kostka ve 
Vsetíně. To se ukázalo jako správné rozhodnutí především při on-line výuce a možnosti 
individuálního plánu ve škole. Jelikož se kvůli pandemii covidu-19 nedalo v ČR trénovat 
v podstatě od poloviny prosince, bylo nutné vymyslet náhradní řešeni. Proto koncem 
ledna odletěl Matěj trénovat na dva měsíce do Dominikánské republiky.Tam, jak se 
později ukázalo, měl na přípravu ty nejlepší podmínky. Bylo to jedno z mála míst na 
světě, kde se dalo vpodstatě neomezeně trénovat a žit normálně. Takže sport i škola 
se mu tam dařilo pěkně skloubit a nemusel být ničím omezován. 
Po návratu začala turnajová sezona v Praze na Zbraslavi a na Kunětické Hoře. Bylo 
hned znát kdo z hráčů měl možnost trénovat v zahraničí a kdo ne. 
Matymu se úvod sezóny povedl skvěle. Čtvrté a druhé místo byly výborným startem do 
nové sezony. A hlavně předváděná hra byla na vysoké úrovni. 
Začátkem června jsme odjeli na turnaj German boys & girls open. Jde o nejprestižnější 
turnaj v Evropě do 18 let. A pro Matěje šlo o vrchol sezóny. Na tento turnaj se vydal 
poprvé. A i tam se ukázal jako skvělý hráč. V konkurenci 110 nejlepších hráčů Evropy 
se umístil na výborném 12.místě. 
Třešničkou na dortu bylo vítězství s Filipem Jakubčíkem a Jakubem Jandou v poháru 
národů. 
Tento úspěch se odrazil v nominaci na mistrovstvi Evropy juniorů. To se bude hrát 
začátkem července v Dánsku. 



Závod do vrchu Soláně v roce 1975 (dokončení z minulého čísla) 
V jarním čísle zpravodaje jsme uvedli článek o jedinečné akci AMK Svazarmu Velké Karlovice, která už se nikdy neopakovala. Zároveň jsme 
žádali veřejnost o zapůjčení dochovaných fotografií, pokud je někdo z Vás má doma. Bylo by dobré tuto událost alespoň po letech lépe 
zdokumentovat. 
Organizační výbor závodu AMK Velké Karlovice: 
ředitel závodu    mjr. Bartošek Emil 
tajemník závodu   Kolář Milan (České spoje) 
hlavní pořadatel   Andrýs Miroslav † (modelářství) 
zástupce ředitele závodu Vrba Jaroslav † (ÚP Pila) 
vedoucí tratě   Holčák Svatopluk, Ing.(ÚP Pila) 
Péče o závodníky  Bartošek Josef † (ředitel II.ZDŠ) 
pořádková služba   Zbranek Josef † (PO Vsetín) 
spojovací služba   Korytář Jiří † (JZD) 
pokladník    Jurečka Miroslav (obchod potraviny) 
depo a navigační tabule   Drozd Jan † (konstruktér Tesla) 
zdravotní služba   MUDr. Charvát Dušan † (trenér lyžování, otec 
    Olgy Charvátové) 
    MUDr. Králík Miloš † 
    Boráková Ludmila † (Dorňáková) 
    Kolářová Ludmila (Dušková) 
řidič sanitky   Kořístka Oldřich (Š 1203) 
zaváděcí předjezdec  Kořístka Otto (VAZ 1200, autoopravna) 
traťový dozorčí   Hein Oldřich† a další Svazarmovci 
Delegovaní spolupracovníci závodu AMK 
sportovní komisař  Groš Miroslav 
časoměřiči   Kluka Jaroslav, Návratová Marie, Orálková V. 
Technická komise   Dřímal Vlastimil (současný delegát ÚAMK) 
traťový komisař   Rosický František, Ing. 
Uzávěra trati   Veřejná bezpečnost Vsetín a Karolinka 
Délka trati   4 200 m   
Převýšení trati   242 m 
 
Start     Před bytovým domem Jezerné vedle domu hasičů.   
    Pozn. neoficiální trénink byl v sobotu a startoval od bývalého kravína naproti                 
    hospůdce Jezerné - tehdy U Kvintů 
Cíl     cca 250 metrů pod vrcholem sedla Soláně 
Trénink    9.30-11.30 
Závod    13.30 – 18.00 
Způsob závodu   Rychlostní do vrchu 
Vstupné 8,- Kčs, program a startovní listina 2,-Kčs 
Čestné předsednictvo závodu 
Ing. Kret Václav   podnikový ředitel n.p. Sklárny Karolinka 
Ing. Patkoš Jan   ředitel Státních lesů Velké Karlovice 
pplk.Matyáš František  náčelník VB okresu Vsetín 
Juříček Vladimír   předseda MV KSČ a tajemník MNV Velké Karlovice 
Rožnovják Gustav  předseda Svazarmu Vsetín 
Jakeš Josef   tajemník Okresního Výboru Národní fronty Vsetín 
Kalus Antonín   předseda JZD V. Karlovice 
Účel závodu 
Propagace branně technické a sportovní činnosti sloužící k rozvoji branně společenského života.  
Po každé kategorii projede vůz se žlutým praporem. Konec závodu oznámí vůz se šachovnicovou vlajkou. 
Sponzoři závodu:  MEZ Vsetín, n.p. Výrobce elektrických strojů a motorů 
   Barum Rudý říjen Otrokovice 
   České závody gumárenské a plastikářské v Gottwaldově  
   Tesla Rožnov - výroba polovodičů, elektronek, tranzistorů a TV obrazovek 
Zdeněk Válek na Pustevnách v historicky prvním ročníku zvítězil a získal putovní pohár Tesly Rožnov před Kroutilem z Hrozenkova o 21 sekund 
a Stanislavem Firtlem na Škodě 110 Speco. Na tento závod již přijeli závodníci z celé republiky. Unikátní a jediný krásný vůz Zdeňka Válka, 
který úspěšně proháněl soupeře v závodech do vrchu i na okruzích ve třídě B5 do 2500 ccm v letech 1974-77. Tento vůz u nás nevyhrál, protože 
měl v závodě technické problémy. 
  

O měsíc později 31.srpna 1975 Válek nenašel soupeře a s náskokem dominoval v závodu do vrchu Radegast - z Prostřední Bečvy na Pustevny. 
Jedná se o kreaci dvou automobilů, složený z přední části a kapoty Porsche Carerra 911 RS a zadní část tvoří Škoda 110 R coupé. Použitím 
plexiskel bylo dosaženo hmotnosti 870 kg a čtyřválec BMW Alpina 2000 ccm, s dvojitým karburátorem Weber dával okolo 170 Hp/7400 
ot./min. Lze jen odhadovat podle podobných vozů - zrychlení 0-100 km/h asi za 7 sec a maximální rychlost 200 km/h. Přední náprava pocházela 
po nezbytných úpravách ze Škody 110 R. Zavěšení zadních kol tvořily ramena se šikmou osou kývání a poloosy Porsche.   
Zdroj Foltýn Jiří, Ivanovice na Hané-Vyškov (http://www.foltyn.cz/car/skodagazela.htm) 
 

Fotografie a text zpracoval Jan Drozd 29.7.2020 
Plakáty a informace poskytl Kolář Milan,(telekomunikace) dokumentaci k závodu-propozice a startovní listinu Miroslav Jurečka. (obchodník) 

Zdeněk Válek - unikátní vůz - Gazela BMW 2002 GTi, 
srpen 1975 Most, foto Karel Berger 

Pavel Kubiena Spider 1975 IF, foto Karel Berger 

Jezerné 20.7.1975 foto Kolář 

Biatlon - regenerace bylo už dost, teď zpátky do práce 
24. duben - den, kdy jsme si mohli užít poslední 
lyžovačky v naší biatlonové aréně. Naši mladí 
sportovci si mohli konečně oddechnout. Jenže  
měsíc uběhl jako voda a 27. května se znova 
všichni scházíme na prvním společném 
soustředění. Pandemická situace se zlepšila, tudíž 
jsme využili situace a na trénování jsme vybrali 
chatu Seibert v Peci pod Sněžkou. Předpověď 
počasí nebyla úplně dle našich představ, ale 
trénovat se musí za každých podmínek! Do 
tréninkového procesu jsme se řádně obuli a první 
den byl náš cíl jasný, pokořit naši nejvyšší horu - 
Sněžku. Jakožto zkušení horalé jsme zdolali vrchol 
bez ztráty kytičky. Některé už zaslouženě dovezla 
lanovka do údolí, ale starší zkušení matadoři 
běželi zpět. Poté už jen všechny čekal zasloužený 
odpočinek s vynikajícím vývarem od pana 
domácího. Následující den jsme zvolili zdolat další 
atraktivní místo - vysílač Černá hora. Tentokráte 
už nebyla na cestu zpět žádná lanovka. Pěkně po 
svých tam i zpět.  
Odpoledne nás čekalo zaměření na aktivní 
regeneraci ve formě různých kompenzačních cviků 
až po týmové hry. 

 
Jiří Ondřejka 

 

Škola, golf a covid 
Sezóna 2021 byla pro Matěje Baču zatím nejúspěšnější v jeho kariéře. Po zisku třech 
titulů mistra ČR v různých kategoriích dostal od golfové federace ocenění pro 
nejlepšího hráče do 16 let. Podzim znamenal především přechod z místní ZŠ na novou 
školu. Matěj si vybral tak jako většina místních a úspěšných sportovců školu Kostka ve 
Vsetíně. To se ukázalo jako správné rozhodnutí především při on-line výuce a možnosti 
individuálního plánu ve škole. Jelikož se kvůli pandemii covidu-19 nedalo v ČR trénovat 
v podstatě od poloviny prosince, bylo nutné vymyslet náhradní řešeni. Proto koncem 
ledna odletěl Matěj trénovat na dva měsíce do Dominikánské republiky.Tam, jak se 
později ukázalo, měl na přípravu ty nejlepší podmínky. Bylo to jedno z mála míst na 
světě, kde se dalo vpodstatě neomezeně trénovat a žit normálně. Takže sport i škola 
se mu tam dařilo pěkně skloubit a nemusel být ničím omezován. 
Po návratu začala turnajová sezona v Praze na Zbraslavi a na Kunětické Hoře. Bylo 
hned znát kdo z hráčů měl možnost trénovat v zahraničí a kdo ne. 
Matymu se úvod sezóny povedl skvěle. Čtvrté a druhé místo byly výborným startem do 
nové sezony. A hlavně předváděná hra byla na vysoké úrovni. 
Začátkem června jsme odjeli na turnaj German boys & girls open. Jde o nejprestižnější 
turnaj v Evropě do 18 let. A pro Matěje šlo o vrchol sezóny. Na tento turnaj se vydal 
poprvé. A i tam se ukázal jako skvělý hráč. V konkurenci 110 nejlepších hráčů Evropy 
se umístil na výborném 12.místě. 
Třešničkou na dortu bylo vítězství s Filipem Jakubčíkem a Jakubem Jandou v poháru 
národů. 
Tento úspěch se odrazil v nominaci na mistrovstvi Evropy juniorů. To se bude hrát 
začátkem července v Dánsku. 



Leo Bača 

Dorost sd. FC VKK + Nový Hrozenkov 
Fotbalovou sezónu krajské soutěže skupiny A 2020/2021 jsme nedohráli kvůli covidové pandemii. Za podzimní část jsme odehráli pouze 5 
utkání, z toho 4 výhry a 1 prohra. Jelikož jsme nemohli dohrát sezónu, snažíme se do konce června odehrát maximální počet zápasů, aby kluci 
tzv. chytili fotbalový rytmus. Po rozvolnění covidové situace jsme se přihlásili na 1. ročník dorostenecké ligy pořádané TJ Juřinka. Dále máme 
domluvený přípravný zápas s SK Baťov a v jednání je Vsetín U19. Trénujeme 2x týdně ve Velkých Karlovicích. 
Hráčský kádr: 
Brankáři: Pavelka Martin, Tomek Jan 
Hráči: Pekař Adam, Miroslav Kovář, Koňařík Matěj, Chromčák Pavel, Hrnčiřík Martin, Palát Michal, Babica Šimon, Plánka Šimon, Koňařík 
Tomáš, Krabica Adam, Hrabovský Jan, Gajdoš Jiří, Maňák Radek, Borák Filip, Dujka František, Toman Matouš, Holčák Lukáš. 

Jiří Gajdoš, trenér 
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Děkujeme přispěvatelům za články. Za redakční radu J. Ryplová, D. Detriková, J. Rypl 

 

 
Prodej přebytků drůbežího masa z volného 
chovu  
Kuřata, krůty, kačeny, husokačeny, husy, krmeno obilím,  
šrotem, senem, bramborami, kopřivami, trávou.  Maso 
zpracovávám v den objednávky - oškubané, očištěné, mohu i 
přivézt k Vám.  
Objednávky  na tel. č.  728 096 251 
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DÁREK
K NÁKUPU

TRADIX UH, a.s., Velké Karlovice 919 |tel. +420 773 778 528 | velkekarlovice@tradix.cz | www.tradix.cz

NOVĚOTEVŘENÁPRODEJNA

POUKÁZKA NA

PRAVIDLA: Odevzdejte tuto poukázku při svém nákupu v nově otevřených stavebninách TRADIX ve Velkých Karlovicích
a dostanete k nákupu dárek ZDARMA. Poukázku lze použít pouze jednou a platí do vydání zásob.

VELKÉ KARLOVICE


